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Venim del Sud
L a  democràcia exigeix que periòdicament celebrem eleccions per a triar a aquells que creim més 
adients per a administrar-nos. Finalment, després de molts estira i afluixes, els partits i coalicions 
amb presència a la Vall, hauran aconseguit presentar la relació dels seus candidats a Batlle i regi
dors. La novetat aquest cop a Camprodon és la presentació d'una tercera llista. Els del govern vol
dran que les eleccions confirmin la seva gestió, i els de l’oposició buscaran amb insistència capgirar 
la truita. Els tercers, amb vocació de dissidència, opten per ser decisius.

És lícit que uns i altres, per a bé del poble, competeixin en les urnes per a conseguir un futur 
millor per a tots.

Cal que reflexionem però, dels perills i paranys que la voràgine electoral produeix. Entre tots 
hem d’aconseguir que a l’endemà de la contesta, guanyi qui guanyi, la gent pugui continuar salu- 
dant-se pel carrer, lluny de qualsevol tipus de crispacions. Aquest és el valor que més ens cal salva
guardar de la nostra democràcia. Per aconseguir-ho, cal que ja des d ’ara bandegem tant els que en 
fan de la rancúnia i la revenja un objectiu polític com dels que només van a les institucions a buscar 
un profit personal.

Venim del Nord
M és amunt, envoltant al Canigó, les comarques del Nord, miren amb atenció el nostre procés de 
reconstrucció nacional. Si abans ells eren el nostre mirall per a reflectir-nos amb la tolerància, la lli
bertat i la modernitat, ara la pertanyença conjunta a Europa, i la propera caiguda de l’artificial fronte
ra que ens divideix en dos estats pot afavorir els contactes entre pobles que afirmen pertànyer a 
una mateixa realitat, que a ambdós costats s'anomena CATALUNYA.

Per a fer possible aquest procés, no calen apriorismes ni afirmacions altisonants, només volun
tat d ’entendre’s, de connectar i relacionar-nos. Si volem anar endavant i potenciar la represa ens cal 
més col·laboració entre una i altra banda, aquesta pot ser una de les tasques a encetar pels nous 
Ajuntaments. Des d ’aquestes pàgines hi anirem insistint.
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notícies de la vall

JORDI PIJ.JOL I PLANELLA
CAMPIO D’ESPANYA

Un altre cop, l’esquiador camprodoní triomfa en proves d ’esquí. A 
primers d ’abril d ’enguany, En Jordi Pujol, en una cursa disputada a 
l’estació aragonesa de Formigal, va vèncer en el campionat d ’Espanya 
en la categoria d ’eslalom especial. En les proves de gegant, cal valo
rar com a bona la seva actuació, al quedar tercer en la cursa. Les nos
tres felicitats a l’únic esportista olímpic de la Vall.

ESTEVE MORET, UN PINTOR 
CAMPRODONÍ

Amb gran èxit, Esteve Moret, 
pintor de la Vall, ha exposat la 
seva obra pictòrica durant el pas
sat mes en el BAC DE SANT 
PERE, Restaurant ubicat dins el 
Club de Tennis Camprodon. L’en
trada ha estat lliure per a tothom 
que ha volgut presenciar els qua
dres del nostre artista.

LA PROCESSÓ DE DIVENDRES 
SANT

Com cada any, amb l’assis
tència d’un nombrós públic es va 
efectuar la tradicional processó 
dels Sants Misteris. Per tots els 
carrers per on va caminar la co- 
mitivia una munió de gent presen
cià l’esdeveniment amb la serietat 
i respecte que fa el cas. En el 
cinquè any de recuperació de la 
processó es pot dir, sense por a 
equivocar-nos que la mateixa 
està plenament consolidada.

Ens sembla que cal polir la 
volta pel Prat que provoca que la 
processó convergeixi amb la gent 
que vol marxar, fent-se present 
una certa cridòria que caldria evi
tar. Les novetats dels passos que 
cal assenyalar especialment foren 
la il·luminació elèctrica del «Naza
reno» i la «Dolorosa».

ACTIVITATS DEL SKI CLUB

SUSANA CEREZO 
LA PUBILLA SKI CLUB 1991

EL CREMAT A L’HORA DEL BALL

Després de la prova social 
feta el passat 7 d ’Abril a Vallter 
amb molta participació, tant d ’es
quiadors petits com de grans, 
l’«Ski Club» va acomiadar la tem
porada el passat 20 d ’Abril al 
Restaurant Calixtó de Molló en la 
que es va procedir al lliurament 
de premis del Rafting i de la 
prova social.

ENRIC SERRA 
GUANYADOR EN TEMPS ABSO
LUT DE LA PROVA SOCIAL.



notícies de la vall
BONA TEMPORADA DE NEU

Els directius de Vallter 2000, 
han valorat molt positivament la 
temporada de neu d ’aquest any 
que els ha permès tenir oberta 
l'estació sense interrupció durant 
cinc mesos. Segons fonts prope
res a l’empresa, es donen per se
gures com a novetat per l’any que 
ve l’ampliació de la neu artificial 
amb més canons, així com la ins
tal·lació del nou telecadlra.
AMICS DELS MONESTIRS DEL RI
POLLÈS

El passat 25 de març van 
acudir a Camprodon des de Ripoll 
i Sant Joan, membres de l’Asso
ciació d ’Amics dels Monestirs del 
Ripollès. De Ripoll, van venir 
dotze estudiants de la secció ju 
venil dels Amics, acompanyats de 
la Srta. Emília Tarracó i de Sant 
Joan. la Srta. Montserrat Font. 
Aquí varen ser rebuts pel Presi
dent de l’Associació, Sr. Llorenç 
Birba i pel membre de la Junta 
Gestora, Sr. Josep Fernández. El 
Sr. Blrba va actuar d ’amfitrió i va 
fer les explicacions pertinents de 
cada u dels monuments que es 
van visitar al llarg del dia: Mones
tir de Sant Pere, i església de 
Santa Maria de Camprodon, i es
glésies parroquials de Setcases, 
Vilallonga, Llanars i Molló.

En la reunió celebrada al 
final de la jornada es va acordar 
entre d ’altres coses -la visita al 
Monestir de Ripoll per al proper 4 
de maig, i es va parlar també de 
la possibilitat d ’organitzar un curs 
adreçat a la formació de Guies 
dels Monestirs del Ripollès.

Esperem que aquestes inicia
tives trobin ressò en la població 
de Camprodon I la seva vall, i de 
manera especial en la seva jo 
ventut que va tenir una presència 
més aviat migrada en la visita del 
passat 25 de març.

1er. SANT ANTONI 
VALL DE 

CAMPRODON

DIUMENGE, dia 21 d ABRIL de 1991

L’AGUTZIL INFORMA

Miguel Calderón i Calderón,
les feines del mes han sigut 
les habituals, amb l’especlal vi
gilància del vigilant de nit que 
amb una emlsora i en conexió 
amb la Guardia Civil procura 
evitar les gamberrades dels 
noctàmbuls. La principal preo
cupació diurna es la complica
ció que pel tràfec representen 
les obres del Pont de ca’n 
Roqué per això s ’estan denun
ciant els vehicles que aparcan 
al carrer Nou, carrer València i 
Planet.

C A VA LC A D A  DE ST. ANTONI

— Que malgrat els controls, 
la invasió de «tribus urbanes», 
formades per joves amb «litro- 
nes», pels dies de Setmana 
Santa, va provocar més d’un en
surt a la Vall.

— Que passada la Quares
ma, el senyor rector torna a fumar 
pels descosits. No em fumi mos
sèn!.

— Que els afeccionats a la 
pesca, s ’han mostrat queixosos 
pels nombrosos moviments de 
terra fets a la conca del ter. La 
causa n ’és que s ’han ocasionat 
danys en la reproducció ovàrla de 
les truites.

—  Que segons va informar el 
«9 NOU», en Jordi Pujol abans 
de pujar al podlum per a procla
mar-se campió d ’Espanya, va dei
xar en un racó el gorro, les ulle
res i els guants. Quan va baixar 
ben content de recollir el premi tot 
havia desaparegut.

— Que a la secció 
«Coneguem  millor», del PONT 
NOU del darrer mes li hagués es
caigut més «Coneguem pitjor». 
Certament que qui hagi de conel- 
xer en Jaum e Vilarrassa per la 
foto ho te clar!, millor dit ho té 
fosc.

—  Que aquest més i per tal 
d ’evitar entrar en brega electoral, 
la redacció del PONT NOU en 
passar pels 4 cantons es posava 
taps a les orelles, per no sentir 
segons què.

HEM SENTIT PELS 
4 CANTONS...

*T T J 5



CANDIDATS DE LA VALL
LLISTA DE CONVERGÈNCIA LLISTA DE LA CANDIDATURA

I UNIÓ DE LLANARS INDEPENDENTS DE LLANARS

1y w_
• /

1. Francesc Solé Isern, Contrac
tista, 40 anys.

2. Jaume Garnatje Nogue, Em
pleat Banca, 56 anys.

3. Joan Perernau Dem, Agent 
Forestal, 39 anys.

4. Jaume Vila Ricart, Adminis
tratiu, 36 anys.

5. Manel Abella Plantes, Pro
fessor, E.G.B., 41 anys.

6. Ramon Colom er Xarles, Agri
cultor, 48 anys.

7. Ma. Rosa Pastoret Solà, Tèx
til, 55 anys.

8. Llorenç Rigat Morera, Con
tractista, 31 anys.

9. Rosa Casadeus Guillamet, 
Mestressa de casa, 56 anys.

10. Montserrat V ilam ala Ver- 
nal, Mestressa de casa, 35 
anys.

LLISTA OBERTA DE SETCASES

1. Francisco Molas i Barceló,
agricultor.

2. Llorenç Vila i Barceló, carnis
ser.

3. Josep Carola, hostaler.
4. Pere Vidal, agricultor.
5. Josep C om am ala, paleta.
6. Miquel Gardella, hostaler.
7. Carlos Fernández i Amer, 

professor Esquí.

1. Esteve Moret Sau, empíeat 
banca.

2. Joan Guillaumes Perramon,
paleta.

3. Simon Soló Vila, paleta.
4. Joan Guillamet Sagüe, obrer 

metalurgia
5. Joan Solé Vila, hostelería.
6. Pedro Fondecaba Gardella, 

pages.
7. Francisco Isem Xarlas, pale

ta.
8. Joan Sau Sala, xófer.
9. Jaume Beguda Guillamet,

xófer.
10. José Oriols Roqué, paleta.

LLISTA DE CONVERGENCIA 
I UNIÓ DE MOLLÓ

1. Josep Morer Pizarro, 40
anys, empresari.

2. Lluis Peiró Caroia, rest. i bet- 
zin.

3. Josep Pastoret Sau, prop. 
casa pagès.

4. Joan Masdeu Porga, xòfer.
5. Joan Sau Gandell, (Espina- 

vell), contractista.
6. Josep Berga Vilarrasa, con

tractista.
7. Jaum e Sala Vidal, casa 

pagès.
8. Pere Sunyer Vilanova, con

tractista.
9. Sebastià Folcrà Nou, xòfer.
10. Joan Guillamet Vilarodà,

Caixa Penedès.

LLISTA D’INDEPENDENTS 
AMB CONVERGÈNCIA I UNIÓ 

DE VILALLONGA

1. Andreu Giralt Costa, 59 anys, 
empresari.

2. Andreu Costa Sala, 57 anys,
empleat EDATSA.

3. Esteve M arcer Vidal, 40 
anys, forjador.

4. Sebastià Monturiol Coll, 29 
anys, constructor.

5. Rafel Torrent Delós, 50 anys, 
xòfer.

6. Benet Jordà Darré, 31 anys, 
empresari.

7. Alexandre Planella Gardella,
• 45 anys, ramader.
Suplents
8. Francesc Xavier Planella 

Peitivi, 25 anys, paleta.
9. Pere Monturiol Fajula, 25 

anys, paleta.
10. Patllari Jordà Garriga, 38 

anys, funcionari.
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BANC CENTRAL
17867 CAMPRODON 

c/València, 26

Forn Sala
Especialitats en BOLLERIA

C arrer J. Ferrer Bàrbara, 14 Telèfon (972; 7401 32

17867 CAMPRODON 
(G irona)

BAR - GRILL - RESTAURANT 
GALERIA D ’ART

TELEFON (972) 74 07 01

CLUB DE TENNIS 
CAMPRODON

Us esperem a dinar o a sopar, 
pendre unes copes, un entrepà, 

o assaborir diverses especialitats 
amb llesques de pa torrat, 

a qualsevol hora.
Vine amb nosaltres a gaudir 

d ’un lloc calid i acollidor.
Temporada baixa caps de setmana

TOT RECORDANT...
--------------------  Frederic Soler --------------------

A les primeres del segle la Vall de Cam
prodon va comptar amb la cobla la Pirinenca, 
més endavant a la dècada dels anys vint es 
va dissoldre i va néixer la Nova Camprodon 
amb alguns músics de la Pirinenca i canviant 
el nom per Cobla Camprodon coneguda de 
tots nosaltres per la seva proxim itat fins l’any 
1.986.

Les cobles es nutrien de músics de la 
nostra Vall, homes d ’oficis diferents, fusters, 
sabaters, paletes, pagesos, etc però amb una 
sensibilitat musical d ’oïda i les lliçons d ’algun 
músic del poble, però sense ser músic de pro
fessió, la darrera cobla, comptava amb alguns 
músics que havien estudiat al Conservatori 
amb professors, però no tots eren de la Vall i 
s ’havien d ’anar a buscar per Olot, Ripoll, Cap- 
devanol etc per a completar la cobla.

Ara la Vall no en té cap de Cobla i la co
marca tampoc. A St. Joan als anys vint tenien 
la banda cobla La Santjoanina, als trenta Els 
Blaus i Els Vermells i La Principal de St. Joan 
va desaparèixer a la dècada dels cinquanta. A 
Ripoll La Nova Ripollesa o els Serratins ja no 
estan en el record de gaire vilatans.

Això sembla que no pot ésser gaire greu 
segons com es miri, ja que se’n lloguen d ’al
tres de per avall i anem fent ballades, però sí 
que culturalment és un retrocés.

Les més properes cobles que té la Vall 
són d ’Olot, Manlleu, i Torelló i això fa que la 
tradició musical es vagi perdent en detriment 
d'una cultura que semblava ben arrelada i al
hora enriquidora.

Jo crec que una escola de músics de sar
danes es podria fer en algun indret de la Co
marca, doncs tota ella n ’està mancada. Sens 
dubte el Ripollès junt amb la Cerdanya és el 
tros de Girona on com ençà una davallada de 
cobles. Els Ajuntaments, Consells Comarcals, 
Diputació etc podrien subvencionar, -res de 
l’altre món en els seus pressupostos- els ser
veis professionals de músics de cobla un dia 
per setmana. La creació d ’una cobla juvenil o 
infantil no trigaria gaire a sentir-se a les nos
tres places i retornaria la normalització a la 
Vall.

QUI POSARÀ FIL A L’AGULLA.
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opinió
1.- CONSIDEREU LA CATALUNYA 

DE L’ALTRA BANDA DE LA FRONTE
RA COM UNA COSA VOSTRA O 
LA SENTIU COM UN PAÍS ALIÈ.

MIQUEL TORALLES I CELS (Elec
trodomèstics) Camprodon.

Ho considero cada vegada 
més com a cosa nostra perquè a 
mida que passen els anys em reca 
més que ho perdéssim.

Falta més relació. S’ha parlat 
moltes vegades d ’agermanar-nos 
amb Ameli -que s’assembla a 
Camprodon- però mai hi hem arri
bat. hauríem d ’ésser més com a 
germans.

JOAN SAUS. Molló.
Ho sento com a cosa nostra. 

Som germans tots plegats però els 
de l’altra banda crec que no ho 
senten igual, ells se senten més 
França que no pas Catalunya.

Les relacions són les normals 
però s ’haurien de millorar.

MONTSERRAT PULÍ (Botiguera) 
Camprodon.

Per a mi és casa meva. Tots 
els que venen a comprar aquí par
len català, sobretot els de Prada 
que per a mi són els que es senten 
més catalans.

Caldria més coordinació. Es va 
proposar l’agermanament de Vila
franca de Conflent amb Campro
don I no es va aconseguir.

JL S F /  peitivi
Carrer Sant Roc, 1 

Telèfon (972) 74 01 46  
17867 CAM PRODON

ANDRÉ MOLY (Estanquera) Prats 
de Molló.

És la mateixa Catalunya.
Són bones. Ve molta gent de 

l’altra banda.

JOAN VILALLONGA (Animador) 
Prats de Molló.

És igual. T inc molts amics a 
l’altra banda i vaig a la discoteca 
quan la frontera ós oberta.

Entre la gent dels pobles fron
terers són bones però els de les 
ciutats del sud molts no ens consi
deren catalans perquè desconeixen 
la història.

MARC MATTONE (Cuiner) Prats 
de Molló.

A la part de Catalunya per mi 
és igual.

No són massa bones. Haurien 
de millorar.

Servei de Taxi 
i excursions de m untanya

Tels. (972) 740867 - 741057



2.- CREIEU QUE LES RELACIONS 
ENTRE UNA I ALTRA BANDA SÓN 

PROU SATISFACTÒRIES.

JOSEP PUJOL (Empleat de  
Banca) Camprodon.

Per a mi l’altra banda de la 
frontera la sento como una cosa 
totalment catalana.

Hauria d ’haver-hi una major 
relació i intercanvis entre les dues 
bandes.

IVETTE BARNEDES (Ajudant de 
guarderia) Prats de Molló.

És casa nostra.
Fins fa poc comercialment hi 

havia més tirada a anar de nord a 
sud, ara això està canviant.

DANIEL RIGÀ (Restaurant el C e 
ller) Llanars.

Malgrat hi hagi famílies parti
des penso que no és ben bé com 
una part real del nostro país.

Hauria d ’haver-hi més relació. 
Potser d ’aquesta manera ho senti
ria com a més nostre.

ROSITA RECASENS (perruquera) 
Prats de Molló.

Sóc filla de refugiats i tant ós 
una banda com l’altra.

Són prou bones però podrien 
anar millor. L’època de la dictadura 
franquista ens va separar molt.

JOSEP DUNYACH (carnisser) 
Prats de Molló.

El país és el mateix i ho serà 
més quan s'eliminín les fronteres.

De gent a gent són bones. Co
mercialment també. Ara ja accep
tem pessetes. A nivell d ’Ajunta
ments ho desconec.

Tel. 972/741149

JOAN TARRADELLES. Cam pro
don.

Sentimentalment ho considero 
nostre però la realitat és una altra 
cosa. Tots els cartells són en fran
cès.

Les relacions són gairebé 
nules, distants. S’haurien de pro- 
mocionar els contactes però ningú 
fa els passos que caldria.
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En Josep Albert és, a 
més del Batlle de la veïna 
localitat de Prats de Molló, 
conseller- general dels Piri
neus Orientals, pel cantó de 
Prats de Molló. Aquest és 
un organisme semblant a 
les nostres Diputacions Pro
vincials, que agrupa, dins la 
República Francesa, a les 
comarques catalanes del 
Vallespir, Conflent, Capcir, 
Alta Cerdanya, Fenolleda i 
El Rosselló.

Ell, malgrat no sentir-se 
nacionalista, es declara de
fensor de les tradicions ca
talanes, emprant l’eufemis
me, també conegut al sud 
del país de «peculiaritats».

Darrerament, a Catalunya 
Nord, comença a prestar-se aten
ció al fet català, i a aquest feno
men no hi ha estat aliè el poble 
de Prats. Així en la presentació 
que el Batlle de Prats va fer en 
l’opuscle sobre «JOSEP DE LA 
TRINXERIA I EL SEU TEMPS», 
el nostre entrevistat va assenya
lar:

«Tothom sap com són d ’or
gullosos els catalans. Orgullosos 
d ’ésser catalans, orgullosos de 
parlar llur llengua, de cantar-la, 
orgullosos de veure-la cada dia 
més escrita i llegida. Vet ací per
què ens pertany fer conèixer a les 
generacions ascendents, la histò
ria de la nostra petita «pàtria», les 
tradicions de la seva població i de 
transmetre la nostra llengua per
què n’asseguri la seva continuï
tat».

Amb aquesta presentació és 
lògic començar a fer la primera 
pregunta.

— Vostè és Conseller G e 
neral dels Pirineus Orientals, 
pel cantó de Prats de Molló, 
que per entendre’ns és tot l’Alt 
Vallespir, estaria d ’acord am b  
què els catalans del Nord, tin
guessin un estatut especial 
com  el que tenen els Corsos?

—  Jo personalment no. En
cara que estigui d ’acord en què 
hem de protegir les tradicions i la 
llengua catalana, això en cap cas 
vol dir que haguem de tornar en
rere. El Rosselló és francès i ha 
de continuar francès, malgrat les 
seves peculiaritats que cal prote
gir. No podem doncs, estar d ’a
cord amb demanar la indepen
dència.

— Nosaltres no li parlem  
de la independència, sinó 
simplement si cal defensar la 
identitat de catalans, com  
tam bé a dins de França fan 
per exem ple els francesos o 
els bretons.

—  Aquí nosaltres també hem 
obtingut coses. Per exemple en 
coneixença de la llengua catalana 
hem avançat. A les Escoles ma
ternals s ’ensenya el català. Hi ha 
un diploma universitari de la llen-



gua Catalana que es fa a Perpin
yà. Aquí a Prats, a l’Ajuntament 
hem organitzat cursets de català.

— Com  valora vostè les 
relacions entre l’Alta Vall del 
Ter i l’Alt Vallespir. No li sem 
bla que hi ha pocs intercanvis 
de tot tipus?

— Entre les dues bandes 
sempre hem estat en bones rela
cions, ja que tenim punts en 
comú. L’augment de les relacions 
ja vindrà. Sobretot a partir del 93 
s’avançarà, hi haurà més contac
tes i més tràfic. El problema ara 
és que es tanca la frontera, so
bretot a l’hivern. Nosaltres hem 
demanat que la frontera estigui 
oberta durant tot el dia, tot l’any. 
El «Prefecte» ens va respondre 
que en aquesta carretera hi pas
sen poques «voitures». L’expe
riència però, demostra que quan 
la frontera és oberta tot el dia, la 
gent hi passa, i per tant si la fron
tera estigués oberta hi passaria 
més gent.

— Quin creu que n’és el 
responsable de què la frontera 
de «Coll d ’Ares» només estigui 
oberta durant unes hores? El 
govern de París, o el de M a 
drid?

— Cadascú diu que és l’altre. 
La responsabilitat és de tots dos 
governs.

— Quanta gent hi viu a  
Prats de Molló?. Quin pressu
post teniu a l’Ajuntament per 
donar servei als seus habi
tants?

— A Prats som 1.100 habi
tants, però cal que tingueu en 
compte que aquí tenim el terma- 
lisme que ens porta entre 4.000 i 
5.000 persones més de forma 
permanent, i que fa que en la 
temporada de les aigües termals 
es tripliqui la població. El nostre 
pressupost és aproximadament 
d’uns 10 milions de francs, és a 
dir, uns 200 milions de pessetes.

— Parlem de com unica
ció. La pista de Roques Blan
ques, que va a  Pi o a Vernet 
ha estat tancada. Quin és el 
motiu?

— Això és tota una història. 
Està prohibit passar-hi cotxes, 
perquè és una ruta privada, i a 
més travessa la reserva natural

de Mantet. Nosaltres quan es va 
protegir aquest espai natural 
vàrem demanar que a la pista s’hi 
pogués circular. Penseu que des
prés de les inundacions de 1940, 
a Prats vàrem estar aïllats durant 
tres mesos. Això explica que la 
necessitat de connectar amb el 
Conflent, és una reivindicació que 
data de temps. En aquella època 
tothom deia que si haguéssim 
pogut passar d’una banda a l’altra 
ens haguéssim pogut «escapar». 
Ja fa temps que es va parlar de 
fer la carretera que connectés les 
dues
fins i tot vàrem arribar a construir 
un Sindicat, que agrupava tots els 
municipis interessats en què es 
construís aquesta carretera, i així 
es va poder construir la pista que 
tots coneixem. Els ecologistes 
varen protestar, perquè es degra
dava la natura, i el Prefecte va 
prohibir la circulació. Jo quan vaig 
a Perpinyà sempre li he dit al 
Prefecte que per connectar els 
cantons del Departament, la línia 
més curta sempre ha estat la 
recta, i no com ara que per anar 
de Prats a Mantet o a Vernet, cal 
fer una gran volta.

— Ara, tot l’entorn del C a 
nigó ha estat declarat Parc 
Nacional, arriba fins el terme 
municipal de Prats?

—  Sí que ens toca, però cal 
que li faci la correcció que no ha 
esta declarat Parc Nacional, sinó 
LLOC D’INTERÈS NACIONAL, 
que per entendre’ns és una forma 
de protecció legal menor.

— Aquí a Prats teniu una 
petita instal·lació per a la 
pràctica de l’esquí, el Cam p  
de Neu dels Forquets, ubicat 
en el Pla de les Eugues. Quin 
servei dóna?

—  Com bé dieu la nostra pe
tita estació d ’esquí funciona, i 
quan tenim neu resta oberta. Ara 
cal que tingueu en compte que 
està en una cota molt baixa. La 
tenim oberta sobretot per a la 
mainada de la comarca i la gent 
de Prats. Els nens de les escoles 
de Ceret, Arles, Amelie, el Tec i 
d ’aquí Prats hi venen i no han 
d’anar a fer tanta volta per anar a 
esquiar. Es tracta d’unes ins
tal·lacions municipals i per tant

gratuïtes pels nostres escolars.
— Tornant a la qüestió de 

la llengua. Com  és que el c a 
talà s’em pra tan poc en car
tells i publicitat? Hi haurà un 
canvi en el futur?

—  Això s ’ha de fer poc a 
poc, els vells diuen als joves que 
s ’han de mantenir les nostres tra
dicions catalanes. Si s’ha obtingut 
per part del govern francès, la sa
tisfacció que el català s ’ensenyés 
a l’escola pública ha estat gràcies 
a què la gent ho ha demanat. 
Penseu que si res demaneu, res 
obtindreu! Això és segur!.

— Prats de Molló ha estat 
ciutat pubilla de la Sardana i 
l’Ajuntament està a  la Plaça 
Josep de la Trinxeria, un cone
gut resistent cata là , d ’aquí 
Prats, en l’èp o ca  d ’annexió a 
França d ’aquestes comarques. 
Sobre això l’any passat es va  
fer un espectacle. Això no va 
em pipar al govern de París?

—  El Prefecte no va venir a 
veure l’obra, suposo que no li va 
agradar. Jo la vaig anar a veure 
un parell de vegades. Aquesta re
presentació la vàrem començar 
aquí i després es va fer a Perpin
yà, i també a Cotlliure i a Vilafran
ca del Conflent.

— Perquè quan es fan 
actes d ’aquest tipus no s’inten
ta fer intercanvis am b l’altre 
costat?. Com  és que existint 
tantes relacions personals, fins 
i tot familiars, entre una banda  
i l’altra, hi hagi tan pocs con
tactes a nivell institucional? 
Quins són els responsables?

—  De totes maneres no és 
pas prohibit que tinguem contac
tes. Que els catalans del Sud vin
gueu aquí a comprar, o que els 
catalans del Nord, anem a allà a 
fer el mateix. A nivell d ’Ajunta
ments hi ha poques relacions, 
però cal que l’ocasió ho porti. Per 
exemple a l’aniversari de l’obertu
ra de Coll d ’Ares vàrem fer actes 
conjunts. També aquí vàrem or
ganitzar l’homenatge de Francesc 
Macià, pels fets anomenats de la 
invasió des de Prats de Molló. 
Però calen elements per a justifi
car fer coses en comú.

— De ben segur que des 
d ’El Pont Nou hi pensarem.
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10 PREGUNTES

ALS

CANDIDATS

DOMINGO PAIRO
1.- Ens pot explicar els 

components de la seva candi- 
datura?

1. Domingo Pairó Morera, 44 anys. 2. Domingo Ortiz de Zarate Oli- Esta forr
veras, 57 anys. 3. Josep Blanch Soler, 45 anys. 4. Pedro Barri Pagés, 49 d’altres mésj
anys. 5. Pilar Ruart Ribas, 51 anys. 6. Jaume Vilarrasa Batchilli, 45 anys. 1. Josep Luí
7. Francisco Pagés Mingorance, 26 anys. 8. Xavier Sala Pujol, 26 anys. Marta Plujà
9. Esteve Vila Vila, 61 anys. 10. Ramon Dorca Blanco de Alba, 27 anys. Perals. 7. A
11. Josep Ma. Pujol Galceran Visa i de Sitjar, 31 anys. 12. Lluís Vila Tria- Vila. 10. Ani
dú, 50 anys. 13. Xavier Collboni Pastoret, 44 anys. 14. Josep Feliu Gar- Guitart Colo
delia, 28 anys.

2.- Han buscat un equip Un equip de gestió, amb molta experiència organitzativa, i amb esperit de Una llistí
D O lític  O més aviat tècnic i de servei, demostrat a Camprodon i molta imaginació, i d’un tarannà de rectitud i tió.
^  sentit comú.
gestió?

3.- La correcta gestió i a d 
ministració d ’un municipi com  
Camprodon sembla que hau
ria de veure’s de m anera sem 
blant per les principals forçes 
polítiques. Veu possible un 
equip únic de gestió?

Seria l’ideal, sens dubte, però sincerament, ho veig molt difícil. Després No, per<
d’estar 4 anys d ’Alcalde, i tenir el PSC-PSOE a l’oposició. De totes maneres tes en terme
per part de ÒiU no quedarà.

4 -  Quina és la principal Bé, per anar bé, en un poble com Camprodon, no n’hi hauria d’haver ara Millorar i coi
' . . . .  bé se'm fa difícil contestar aquesta pregunta però el que sí tinc clar, és que

tasca de I oposicio? l’oposició que han fet en 2 ó 3 temes importants per Camprodon, no hi havia
d’haver estat.



ARA A  CARA

ESTEVE PUJOLJOSEP LUENGO
iada per membres de l'esquerra que té els valors de sempre i 
>ves que volen aportar Idees noves a l’ajuntament som: 
ngo Solano. 2. Jorge Bosch Juncà. 3. Joan Juncà Felxas. 4. 
3alderon. 5. Antonlo Carmona Caballero. 6. Joan Puigmal 
lustlna Pagés Sala. 8. Jesús Luengo Torrent. 9. Jordi Gelis 
>nlo Gallano Vilanova. 11. Josep Planadevall Boix. 12. Pere 
n. 13. Antonlo Solà Solé. 14. Lourdes Vila Maya.

1. Esteve Pujol i Bada, 37 anys, assessor municipal. 2. Josep Juncà i 
Vidal, 44 anys, electricista. 3. Jordi Berdala 1 Vidal, 35 anyst metge. 4. 
Martí Pujol i Suriñach, 35 anys, farmacèutic. 5. Lluís Gamell i Alvarez, 25 
anys, advocat. 6. Francisco Cifuentes Vicente, 51 anys, director auto- 
escola. 7. Jaume Triadú i Vilanova, 33 anys, constructor. 8. Joan A. Gar
c ia  i Duran, 36 anys. Professor d’esquí. 9. Joan Vilanova i Junca, 20 anys, 
electricista. 10. Meritxell Surlnyac i Vicente, 22 anys, estudiant. 11. Josep 
Oriol Molas i Grau, 23 anys, estudiant. 12. Manel Guitart i Colom, 26 
anys, periodista. 13. Jordi Geli i Colom, 38 anys, fuster. 14. Jaume Plane
lla I Vila, 40 anys, autònom.

política amb capacitat de treball per dur a terme una bona ges- El nostre equip està integrat per persones que crec que tenen capacitat
de gestió, amb ganes de treballar, i amb un únic objectiu: el progrés de Cam
prodon i dels pobles que conformen el nostre Municipi. Som un grup de gent 
oberta per fer una gestió oberta des de l’Ajuntament, una gestió municipal en 
la qual tots s’hi puguin sentir representats. Des d'una òptica de progrés, sota 
la bandera de Camprodon, el nostre equip pensa posar-hl feina, voluntat, 
ganes i tota la nostra capacitat per tirar endavant el poble.

uè encara que s’hagi dit que les diferencies entre elles són peti- Nosaltres creiem que el que cal és sumar esforços, no dividir. Per això és
; generals, a nivell local hi ha massa interessos contraposats. necessari, que tots aquells que no es mouen per interessos particulars, tots

aquells camprodonins de bona fe, amb ganes de treballar pel poble, fem cos
tat per fer avançar Camprodon.

El nostre grup en les dues primeres legislatures democràtiques, malgrat 
tenir la majoria absoluta va governar conjuntament amb CiU. Deixant de 
banda idees partidistes es varen oferir llocs de responsabilitat a persones de 
l’altre grup (Mancomunitat, governació, hisenda, cultura...) perquè es creia 
que era bo per al funcionament de la institució i, per tant, bo per a Campro
don. Malsuradament en aquests darrers quatre anys aquesta dinàmica s’ha 
trencat, s’ha volgut imposar, s'ha volgut marginar, tant a l'altra grup com a 
col·lectius importants de la població, no és necessari recordar temes com la 
festa major, el carrer València, ... S'ha volgut governar uns en contra dels al
tres. Per un poble això no és bo, per això, des d’aquestes pàgines, volem que 
quedi molt clara la nostra idea: Si els camprodonins ens donen la seva con-

) fiança per tirar endavant el govern municipal, nosaltres pensem treballar con
juntament amb tots aquells que el que en realitat els preocupi i els motivi sigui
el nostre poble i el benestar dels seus homes i dones.

I Volem que la gent pugui dir la seva, que tothom pugui participar, un go
vern municipal eficaç i de portes obertes. Aquest és el nostre repte, per aquí 
entenem que passa el futur de Camprodon.

itrolar els projectes de l’equip de govern. Si el que mou les persones que entren a l’Ajuntament és la idea de fer
avançar el poble, no hauria d’existir oposició, tots haurien de ser govern. Tot
hom podria ser prou flexible per trobar el punt de consens.

En el cas, com ara, que des de l'equip majoritari no s’ha volgut integrar a 
tothom al govern, la tasca que hom té obligació de dur a terme és la de vet
llar perquè les coses es facin legalment i d’acord als interessos generals del 
poble. Si es fan així, cal recolzar-les, si aquest no és el cas, cal denunciar el 
fet.
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5.- Pensa que s’ha de revi

sar el Pla General? Per què?
Després d'aquests anys, crec que sí, que convé. Fer una revisió sobretot, 

per subsanar els errors comesos durant la redacció del Pla 1 que s’han de
mostrat al gestionar-lo, i també convé molt per posar al dia els recursos ac
ceptats en el seu moment, i les diferents modificacions puntuals que hi ha 
hagut. 1 també molt important, penso que ja és hora de definir la variant de 
Setcases.

D’entrad 
ment per del 
fre de l’espec

6.- Creu que és conve
nient la política de m odifica
cions?

És convenient o no. Jo personalment vaig sentir a dir públicament, a un 
ex Cap de Serveis d'Urbanisme, que els plans generals aprovats en l’època 
del de Camprodon, s’havien fet amb bona voluntat, però que havien resultat 
un fracàs a l’hora de gestionar-los. És evident que no hi ha hagut més remei, 
que fer modificacions, que per altra banda ha quedat demostrat sobradament 
que Camprodon ha sortit guanyant en les modificacions fetes aquests 4 anys 
per lo tant hi ha vegades que no queda més remei.

Recordem també que qui té l'última paraula en aquest cas, no és l'Ajun
tament, sinó la Comissió Provincial d'Urbanisme.

Si semp 
els interessoi

7.- Troba que el p lanteja
ment hauria de ser consensuat 
per evitar els canvis cad a  4 
anys i les contínues m odifica
cions que poden desvirtuar un 
instrument que necessita con
tinuïtat per poder materialitzar 
coherentment les seves pro
postes?

És evident que sí, però hem de reconèixer, que en el moment en que es 
va aprovar, no va ésser així, i m’atreviria a dir, que ni consensuat amb la po
blació.

Es totalr 
grans canvis 
públics.

8.- La Mancomunitat en 
aquests moments sembla 
força inoperant i depenent del 
voluntarisme dels ajuntaments. 
Creu que s’hauria de vincular 
a l’estructura com arcal?

Suposo que tots voldríem que la Mancomunitat tingués el màxim de com
petències possibles en tots els camps. Però hem de ser conscients que tal 
com està plantejat el país administrativament, difícilment la Mancomunitat tin
drà gaires competències.

Els serv 
haurien d’ab; 
nisme més ai 
ha funcionat 
per la ineficai

9.- No li sembla que una 
Mancomunitat am b co m p e
tències seria el més adient per 
fer determinades propostes de 
protecció d ’ordenació del te 
rritori o de desenvolupament a 
la Vall?

La Llei d’Ordenació territorial de Catalunya, no preveu masses competèn
cies en aquest sentit. Per lo tant penso, que la política iniciada per l’anterior 
President de la Mancomunitat, i reforçada amb l'actual, però amb una decisi
va intervenció dels propis Alcaldes, com ha succeït aquesta legislatura, és la 
que s’ha de continuar, fent coses tots plegats però sense envair competèn
cies totalment locals.

La Manc 
municipi en p 
nir les línies c

10.- Què creu que pot 
aportar el seu grup a l’Ajunta
ment si al poble li dóna la 
seva confiança?

El grup de CiU, el que pot aportar, com crec s’ha demostrat, és una polí
tica fiscal justa i progressista (pagar més, qui més té i pagar tothom), un 
poble dinàmic, plenament integrat a la resta de pobles de la Vall i del Ripo
llès, com correspon a Camprodon, dintre del seu context, solidari amb la resta 
de nuclis del municipi (Colonia Estabanell, Freixanet, Rocabruria, Beget i Font 
Rubí), ajudant al màxim, qualsevol iniciativa esportiva, recreativa, cultural, 
col·laborant intensament amb l’APA i Claustre de Professors, excel·lents rela
cions amb les forçes de seguretat, per el bé de tots i recolzant iniciatives de 
cara a un futur pròsper, sense oblidar el present, en definitiva continuar man
tenint aquest clima de confiança, creat aquests darrers anys, i tenir molta cura 
a preservar el medi ambient.

Si pogués 
basat en la in 
era encertada 

La nostra 
-sense perjudi 
treball que la r

fé \



INICIATIVA PSC-PSOE
s'hauria d’estudiar a fons quin ha estat el seu grau de compli- 

rminar la seva necessitat de revisió per tenir com a objectiu el 
ilació.

Un pla general d’ordenació urbana és un instrument molt important per a 
la gestió urbanística d’un Ajuntament. Es redacta amb unes preexistències, 
unes necessitats, unes previsions i uns objectius. Aquests elements al llarg 
del anys es poden anar modificant, per tant, el pla general s’ha d'anar adap
tant a la realitat. La mateixa legislació urbanística i el propi pla preveuen la 
seva revisió, és des d'aquesta òptica que sempre que una figura de planeja
ment hagi quedat desfasada en relació a les necessitats o previsions que es 
van fer en el seu dia que serà necessària la seva revisió.

e que es respecti la filosofia del Pla General, essent prioritaris 
públics davant dels privats.

La política de modificacions puntuals, com el seu propi nom indica, és 
convenient sempre que siguin això: modificacions puntuals que serveixin per 
resoldre un problema molt determinat i molt concret. El que no fóra correcte 
és pretendre revisar un pla general per mitjà d’una política de successives 
modificacions puntuals. Una modificació puntual ha de suposar la millora 
d’una visió global, una revisió de planejament feta a base de modificacions 
puntuals ens portarà a un instrument urbanístic amb greus mancances ja que 
es perdria la visió de conjunt.

lent necessari aquest consens ja que ni no es corre el risc de 
cada periode electoral amb la corresponent disbauxa de diners

Efectivament, és un element prou important perquè sigui consensuat, cal 
que sigui un instrument útil, seria nefast que per fer prevaler interessos parti
culars s'anés modificant al mateix temps que desvirtuant la figura de planeja
ment.

El pla general vigent va estar recolzat al llarg de la seva tramitació i pos
terior desenvolupament pels grups Socialista i de Convergència i Unió. També 
és bo recordar que aquest pla va ser cofinançat i cogestionat per Urbanisme 
de la Generalitat, per tant el consens fou molt ample. Malauradament aquest 
darrers quatre anys no s’ha volgut que fos així. La nostra voluntat, si el poble 
ens dóna la confiança, és que d'ara en endavant pensem dedicar el màxim 
esforç per trobar el consens en la qüestió urbanística. Un pla general és una 
peça cabdal de la gestió d’un Ajuntament i del futur d'un poble, per tant 
aquest tema, més que qualsevol altre, requereix aquesta voluntat de consens.

‘is que no es poguessin realitzar eficienment pel municipi els 
star institucions d'ordre superior; caldria veure quin seria l’orga- 
lient per a cada servei. El que es clar que si la Mancomunitat no 
iquests darrers anys no ha estat per diferencies polítiques si no 
ia de CiU.

Com la mateixa Llei les defineix, les mancomunitats són l’associació vo
luntària de municipis per a l’exercici en comú d'obres i la gestió de serveis. Es 
important remarcar el fet que són associacions voluntàries, per tant la Manco
munitat de la Vall de Camprodon serà el que vulguin que sigui els municipis 
que la formen. Cal que existeixi un clima de confiança, cal que la gent que en 
formin part siguin les persones més adients per tirar endavant aquesta. 
També és important que la Mancomunitat treballi coordinadament i conjunta
ment amb la Comarca.

Camprodon és el municipi més gran de la Vall, per tant és lògic que as
sumeixi més tasques que la resta de pobles, en contraposició, també és just 
que quan es demana un esforç als camprodonins -pensem per exemple en el 
tema de l'impost turístic- cal que els altres pobles siguin solidaris, que corres
ponguin a l’esforç que fa Camprodon.

jmunitat podria dissenyar els grans trets generals, essent cada 
articular -respectant aquells trets- qui tingués la potestat de defi- 
’execució.

Sens dubte, un dels valors més importants de la nostra Vall és la bellesa 
del seu territori. Cal buscar el punt d’equilibri entre creixement i protecció. Op- 
timitzarem el resultat si busquem solucions des d’una òptica global de tota la 
Vall, no serà prou eficaç si un municipi es preocupa d'aquest tema i el veí no. 
La Direcció General d’Urbanisme de la Generalitat ha marcat la directriu de la 
necessitat d’un plantejament urbanístic conjunt pels municipis de Setcases, 
Vilallonga de Ter i Llanars. Creiem que aquest pot ser el camí i la Mancomu
nitat pot ser l'instrument per tirar-lo endavant.

Igualment es pot dir en el tema del desenvolupament de la Vall, aquest 
cal que sigui d’una forma integral. El turisme és un element fonamental de l’e
conomia dels nostres pobles, cal oferir el «producte Camprodon» al visitant, 
cal que el que oferim sigui cada dia millor, que tingui més atractiu. Però no 
tindria sentit oferir aquest «producte» sense tenir en compte el context geo
gràfic en què està situat. Per això en aquest tema com en tants d’altres cal 
coordinar i sumar esforços des de la Vall.

Tsim accedir a l'ajuntament, trencariem amb un estil de governar 
olerancia i que ha estat respost per una crítica que no sempre

aportació vol que la ráó, la tolerancia i el respecte personal 
ci de les diferents postures polítiques- obrin camí a un millor 
najoria de camprodonins volem.

Aquesta pregunta l'he anat contestant al llarg del qüestionari, si calgués 
dir-ho en poques paraules diria que amb un únic objectiu que és fer les coses 
per Camprodon pretenem aportar ganes de treballar, feina, penso que des 
d’un equip de gent preparada per fer-la, diàleg, participació i constituir un go
vern municipal que governi amb justícia i per a tothom.
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coneguem millor:

FRANCESC PUJOL Va ser direc
tor de la Cobla Camprodon durant 
més de 20 anys. Francesc Pujol 
lamenta la desaparició de la 
Cobla que, segons diu, va ser per 
manca d’un ensenyament musical 
a la comarca i la Cobla es va 
quedar sense «reserves» i va 
haver de plegar.

Aquest, però, és un fenomen 
general que va afectar a la majo
ria de cobles de la comarca. La 
de Camprodon, amb molt prestigi, 
fou una de les que més van per
durar, a base de grans esforços i 
de la presència de músics d ’altres 
pobles veïns.

FRANCESC PUJOL 
D ata d e  naixem ent: 31-3-91 
Professió: Jubilat (adm inistra

tiu).

Afeccions: Dirigir la Coral de 
Camprodon.

Esport: Futbol i tennis.
Cantant: Bing Crosby.
Diari: El Periódico.
Plat: Paella.

Beguda: Aigua.
Personatge: Jordi Pujol, presi
dent de la Generalitat.
Program a TV: TV-3.
Polític: Miquel Roca.
V iatge  somniat: Illes Hawai.

Per refrescar-se riu o piscina: 
Piscina.
Lloc d e  vacances: Platja
d ’Aro.
Biquini o top-less: Qualsevol 
banyador.

Què fa falta a  la Vall: Més
promoció turística.
Què hi sobra a  la Vall: Mal
estat dels carrers.

L’ESCOLA 
ES TORNA PARLAMENT

Teníem ganes de visitar el Parlament 
de Catalunya, però ens vàrem preguntar: 
per què no fem un Parlament dins la nos
tra Escola? I... Mans a l’obra!

Per part de l’escola, el primer que es 
va fer, fou oferir una complerta informació 
sobre la història, la vida, la composició i el 
funcionament del Parlament Català.

I per part dels alumnes, els nois i 
noies de setè i vuitè, que són molt eixe
rits, van decidir opinar sobre un tema 
força important: «Planificació de l’oci pel 
jovent». És un tema que a ells els afecta 
directament i també a nosaltres (Ajunta
ment, pares, mestres, adults...).

Per parlar d'aquest tema i elaborar 
propostes concretes i operatives, els nois i 
noies es van dividir en set grups, el ma
teix nombre que compon l'actual Parla
ment Català: Els Isards, Els Taus, Les 
Guilles, Els Gats, Els Senglars i Les Mus- 
teles. Éls Isards i Els Taus eren els grups 
majoritaris i els altres alumnes formaven 
part dels grups minoritaris. Cada equip 
tenia el seu portaveu que disposava d’un 
temps, proporcional a la seva composició, 
per exposar les seves idees sobre el tema 
escollit. Presidia la sessió una Mesa del 
Parlament formada per un President i dos 
Vice-presidents, representants de diferents 
grups, que asseguraven el bon funciona
ment de la Sessió Parlamentària; així ma
teix dos «taquígrafs» es cuidaven de resu
mir el debat; també hi havia dos uixers, 
quatre periodistes, un reporter, dos mos
sos d’esquadra, una secretària i un públic 
molt atent i respectuós; i per què no, una 
càmara atenta que ho filmava tot; ah! I la 
senyera que tot ho presidia.

Les ponències, molt viscudes i treba
llades per tots els membres dels grups, 
demostraven no només les fortes mancan
ces que sobre aquest tema pateix el jo
vent, sinó també les ganes i la il·lusió que 
els nois i noies tenen per a buscar alter
natives i solucions. D'idees no en faltaren, 
de tots els gustos i colors.

Entre les moltes propostes que van 
sorgir, assenyalarem les més intensament 
repetides per tots els grups:

- Necessitat d'un Esplai en el poble 
que garanteixi activitats culturals, esporti
ves, recreatives i socials per al jovent 
(entre 7 i 18 anys).

- Espais adequats i ben equipats per 
a practicar tota mena d’esports.

- Necessitat de que hi hagi persones 
dedicades a organitzar i coordinar aques
tes activitats juvenils.

Aquesta sessió fou una manera de 
practicar els hàbits que a l'escola i des 
dels primers cursos, sempre hem estimu
lat: saber parlar en ordre i escoltar amb 
atenció, respectar l’opinió dels altres, 
practicar les normes del joc demoçràtic... i 
finalment la visita al Parlament de Cata
lunya, que com a cloenda a l’experiència, 
va tenir lloc el dia 15 del passat mes de 
Març.

Cobla Camprodon 1936. L’ESCOLA PUBLICA «DR. RÓBERT»



el casal els llibres les festes
CINEMA CARTOGRAFIA

per
Jordi Romans

ELECCIONS: XIFRES I %

Tradicionalment el mes de 
Maig és el de les flors però ens 
temem que enguany serà el 
mes dels vots. Sentirem parlar i 
discutirem de tants per cents, 
d ’intencions i sobretot de xifres 

i més xifres. Aquest espai que 
intenta estar al dia no té altre 

remei que parlar també de 
dades: A l’any 1985 passaren 
per la taquilla del nostre C ine
ma 22.382 espectadors, el 1986 
tinguérem un descens d ’un 
14’33% amb una assistència de 
19.164. El 1987 tocàrem fons 
amb una nova baixa del 13’10% 
per a continuació incrementar 
els espectadors cada any fins 
arribar al 1990 amb 23.371 que 
indiquen els mateixos del 89 i 
un ascens del 30 ’30% sobre els 
del 88. Aquest mareig de xifres 
l'acabarem d ’arrodonir puntualit
zant les pel·lícules més accep

tades al nostre cinema. A l’any 
1990 la primera fou «Indiana 
Jones y el templo maldito», «El 
club de los poetas Muertos» i 
«Tango y Casch» seguidament. 
El 1989 «Rain Man», el 88 «El 

último emperador» i el 87 «Me
morias de África». Es tenen en
cara més tants per cents i com 
binacions de llocs de preferèn

cia però les reservaré per ba- 
rrejar-les en altres eleccions, ja 
que com diuen a la capital del 
reino «están a la vuelta de la 
esquina»...

per
Esther Suriñach 

i
V icente

Aquest mes, la secció «Els 
llibres» anirà dedicada als mapes, 
un material important i sovint poc 
conegut.

He de començar citant, com 
a mapes generals del Pirineu, els 
que editen dos organismes allun
yats de nosaltres a banda i banda 
de les muntanyes. Són la Carte 
de France. E. 1/50.000, de 
l’I.G.N. (Mapa Nacional Francès) i 
el M apa Nacional.' E. 1/50.000, 
de l’Instituto Geográfico y Catas
tral. Tots dos divideixen el territori 
en fulls numerats, entre els quals 
trobarem els que corresponen al 
Pirineu.

Marxem de Madrid i anem 
cap al Vallès. Des de Granollers, 
l'editorial Alpina ens ofereix les 
petites guies de color taronja, tan 
conegudes, amb mapa que sol 
ser a escala 1/25.000. Per exem
ple la de Costabona, Coll d ’A 
res, Roca Colom, Montfalgars; 
Cam prodon, Setcases, Molló, 
Beget, amb text d ’en LI. Birba.

Finalment, hem de tenir en 
compte dues entitats -ara sí, ben 
catalanes-: el CEC i la UEC, que 
des de fa molts anys tenen, per 
exemple, el M apa d ’Ulldeter 
(CEC, 1959) o el M apa del 
Capcir (UEC, 1954), tots dos 
amb escala 1/50.000. D’aquests 
centres destaca la seva abundant 
biblioteca, especialitzada en 
temes excursionistes. Com que 
són a Barcelona, deixo nota dels 
seus telèfons per si heu de fer al
guna consulta: Centre Excursio
nista de Catalunya, tel. 315 23
11. Unió Excursionista de Cata
lunya, tel. 454 32 47. Per avui res 
més. Fins aviat!

MAIG

El maig marca una fita excepcional 
dins del curs del calendiarl. El traspàs de 
l’hivern a la primavera, de l’escalf de la 
llar, a la vida expansiva del camp i de la 
muntanya.

L'home cavernari, va poblar les ai
gües, les coves, els boscos i els cims, 
d'una plèiade d’essers mítics... Les coves; 
sortides al món dels mortals de tot un 
altre món subterrani curull de riqueses 
sense límits amb rius d'or, de bruixes i fo
llets... «Allí dalt de la muntanya n’hi ha un 
vell geperut...» i el geni de la vegetació... 
simbolitzat per un arbre. L’Arbre de maig 
havia tingut molta importància. A càrrec 
de la Confraria del Roser, no podia ésser 
conduït per cap animal, ni portat amb 
rodes o arrossegat. Els fadrins de Cam
prodon el duien a pes de braços i feien un 
ball rodó i el pujaven a la Mare de Déu de 
Puig Francó o del Puig de França, balla
ven el ball de la Francesa i per Sant Isidre 
o Sant Matias el guarnien i feien una fo
guera. «Del maig a la meitat, l’hivern aca
bat».

El culte a la Mare de Déu del Roser 
assolí força importància a la Comarca de 
Camprodon, va aplegar el jovent sota un 
signe cristià que dedicava a la Mare de 
Déu les festes i les expansions, carame
lles i danses commemoratives en l’elecció 
de nous administradors, de reines i majo
rals que obsequiaven amb floretes o un 
brotet de moraduix. El primer diumenge 
de Maig es celebrava i es celebra en la 
majoria de poblacions de la Vall la festa 
del Roser. Per formar part de la confraria 
calia pagar un quartà de blat. De bon matí 
sortia la processó, el «Rosari de l'aurora»; 
Gamfarons, grossos fanals, infants vestits 
d’angelets, i a cada cantonada la pròpia 
cançó. Després la benedicció de roses 
que eren repartides als fidels.

Crist és el Roser l’arbre que aixoplu
ga i s’arrela en tantes persones que són 
capaces de donar-ho tot pels altres, sigui 
en serveis humils a la família, en el treba
ll, en responsabilitats socials o professio
nals, sigui com a màrtirs en països on els 
drets humans són lluny de ser respectats. 
Un arbre immens que duu en la seva soca 
les marques de tants sofriments, tants 
oprobis a la dignitat humana. Un arbre de 
maig que té la força de la vida en el seu 
interior i que puja esponerós tocant amb 
les seves fulles el sol de l’esperança. Un 
signe de vida... que mena a la vida per 
sempre.

Mn. Soler Martín
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salut i el temps |1 cuina
per

Jaume Iglèsias 
i

Solà
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EL PLAER DE MENJAR (I)
Les transformacions econò

miques, han permès en el nostre 
país posar a i’abast de gairebé 
tothom una alimentació abundant 
i variada. Però més enllà de la 
satisfacció de les necessitats, 
s’ha desenvolupat el plaer de 
menjar, abans reservat a un petit 
grup de privilegiats o a ocasions 
excepcionals. El plaer de menjar 
condueix moltes vegades a una 
alimentació desequilibrada: abús 
de greix, de sucre, de substàn
cies nitrogenades que tenen ex
pressions clíniques que tots co
neixem: obesitat, diabetis, gota, 
hipertensió arterial, etc. Aquesta 
problemàtica que ha desenvolu
pat la societat de consum, millora 
del nivell alimentari i al temps 
aparició de la patologia de la so
cietat de l’abundància fan que la 
dietètica i la nutrició estiguin des
tinades a prendre un lloc de privi
legi en la medicina preventiva, 
aquella que és la més eficaç i 
menys costosa. El nen de menys 
d’un any ha quedat protegit i les 
formes d’alimentació s’acosten 
allò que millor es pot fer dins els 
actuals coneixements i els nos
tres mitjans. Més enllà de l’any, 
l’alimentació del nen s ’acosta més 
a la dels adults i en depèn més i 
més, a mesura que es faci gran, 
segons els costums de la seva fa
mília. Aleshores trobem les erra
des que abans havíem senyalat i 
que cal prendre consciència que 
les hem incorporat en els nostres 
hàbits alimentaris i que cal que 
entre tots desterrem.

per 
Joan Moll 

CIVETS, ENCARA...

Aquests darrers dies hem 
parlat de civets i guisats acive- 
tats, avui comentarem els acom
panyaments.

Si estàvem inspirats, el plat 
que tan acuradament hem cuinat 
ens haurà sortit amb una salsa 
ben lligada i lleugerament espe- 
seïda. Posarem els talls al bell 
mig d ’una plata de terra prèvia
ment escalfada al forn, la salsa 
per damunt de tal manera que 
suaument es vagi escorrent entre 
tall i tall i amari el guisat. Al vol
tant de la plata, daus de cansala
da virada, crostons de pa fregit, 
cebetes senceres fregides amb el 
mateix oli de la cansalada, xam
pinyons tallats a quadres força 
petits, arrodoniran el plat i ens 
donaran la possibilitat de -entre 
mos i mos- reposar lleugerament 
el paladar de la contundència del 
guisat.

Però, si a més, el que volem 
és una alternància adient i amb 
personalitat, rés com uns farce- 
llets de col, fets amb col d’hivern, 
aquella que és arrisada i fosca. 
Na Carme ens en fa la recepta.

FARCELLETS DE COL
Es fa bullir la col amb aigua, 

sal i un os d ’esquena. Quan és 
ben cuita s ’escorre i es premsa. 
Es fan els farcellets embolicant 
una fulla amb trossos dins. El far- 
cellet es fregeix passat per ou i 
arrebossat de farina de galeta o 
farina blanca (que és com es feia 
abans). S ’escorre bé i es serveix 
per sobre del guisat, com a guar
niment o com acompanyament 
apart.

Carm e Alvàrez

MARÇ 1991 
<'PEL MARÇ NO ET LLEVIS 

NI UN PEDAÇ»
Després d ’un fred mes de Fe

brer, encetàvem el Març amb unes 
perspectives optimistes: el sol arriba 
aviat, ei dia s'allarga, els camps i 
prats canvien de color, els borrons 
del arbres estan a punt d'explotar,...

Aquest mes, de sempre, ha estat 
un període mogut i canviant. Hem 
pogut veure dies de caloreta, de co
mençar a penjar la roba d'hivern, i 
l’endemà de nou la fresca, els núvols i 
boires ens han canviat el decorat me
teorològic.

L'arribada de la primavera va 
ésser protagonitzada per temperatu
res superiors a les normals, la qual 
cosa feia treballar més del compte la 
imaginació de molta gent.

Malgrat això, i a les portes de 
Setmana Santa, el temps va fer un 
canvi brusc. Una depressió (llevants) 
portà abundoses pluges a tota la Vall i 
les muntanyes feren bona provisió de 
neu. Els rius TER i RITORT presen
taven un aspecte net i ple de vida 
(com sempre hauria d ’ésser).

Aquests dos mesos darrers de 
Febrer i Març, han estat dels més 
plujosos dels últims anys.

Els matins dels últims dies de 
mes encara eren blancs de gebre, 
però el sol, molt matiner ja, ho esvaïa 
ràpidament.

L’equ ip  m e te o ro lòg ic  hab itua l
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esports

ESQUÍ
EQUIP DE COMPETICIÓ: L’e

quip infantil S.C.C.-Vallter 2000 
ha entrenat des de l’inici de ia 
temporada a les pistes de Vallter 
2000, i han participat en totes les 
proves de la Lliga Catalana de 
Clubs d ’Esquí Alpí. Els resultats 
són francament satisfactoris i 
plens de possibilitats futures. 
L’actual equip el componen els 
següents corredors:
MARLEN GARCIA I BARRULL ALV. 
LAURA GIMENEZ DIAZ ALV.
ANNA VILA PALOL BENJ.
GUILLEM SAYOL LATORRE BENJ. 
RAMIR PARERA DURAN BENJ.
JAUME PARERA DURAN AGUI.
AMADEU ROSELL TUDANCA AGUI. 
GERMAN CEREZO ALONSO BENJ. 
ALBERT SERRA i MINGORANCE AGUI. 
Entrenador 1er MICKI GIMENEZ 
Entrenador 2on JOAQUIM BERENGUER

MARLEN GARCÍA I BARRULL 
CAMPIONA DE CATALUNYA 

1990 - 1991

LAURA GIMENEZ 1 DIAZ
SUB-CAMPIONA DE CATALUNYA 

1990 - 1991

ESPORT ESCOLAR
CAMPIONAT D’ATLETISME ESCOLAR DE GIRONA

Moisès Colomer. Ismael Colomer Pere Busquets Xec Surinyach.

En la prova de 3000 m. llisos, del Campionat d’Atletisme Escolar de Girona en la categoria Cadets s’ha 
classificat 1er. el camprodoní Moisès Colomer i Gonzalez, en la categoria infantil s ’han classificat 2on. i 
3er., Ismael Colomer i Gonzalez i Francesc Xavier Surinyach i Puig. Tots tres s ’han classificat pel cam

pionat de Catalunya que s ’ha de celebrar a Barcelona el proper 4 de maig. L’enhorabona a tots i especial
ment al sacrificat entrenador Pere Busquets.
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PASSEJANT PER LA VALL 
la torre del mir

Situada en un pujoi avançat al N.E. de la ca
rena fronterera que uneix el Coll d ’Ares amb el 
cim del Costabona, la Torre del Mir domina una 
excel·lent i extensa panoràmica que abasta des 
del mateix Costabona fins el majestuós massís 
del Canigó passant per les espectaculars esquer
des de Rojà, la plana del Rosselló amb la mar 
Mediterrània visible en els dies clars i els cims 
més significatius de l’Alta Garrotxa - Comanegra, 
Bassegoda -.

A la Torre del Mir s'hi pot accedir per diver
sos itineraris. Amb ganes de caminar una mica 
sortint del pintoresc poble d ’Espinabell pel camí 
de Coll Pregon hi arribarem en dues hores apro

ximadament. Des de Fabert vers les Adous i Co
llada de Prats en poc més d ’una hora. Pels qui 
desitgin la via més còmoda hi ha un itinerari apte 
fins i tot per a tota mena de vehicles que us dei
xarà a deu minuts a peu de la mateixa Torre.

Malgrat que actualment el seu estat de con
servació no és el que desitjaríem, la Torre del Mir 
és una construcció altament interessant des del 
vessant històric com a punt de guaita i de sen
yals i si més no per la seva privilegiada situació 
que ens ofereix la possibilitat de gaudir d ’un dels 
paisatges més bells del Pirineu Oriental.

Esteve Amigó

on



H A B IT A C IO N S  AMB  
BANY, TELÈFON I 
TELEVISIÓ (12  canals)

Plaça Espanya, 8 - Tel. (972) 740011 
17867 C A M P R O D O N  (G irona )

GALETES BIRBA
LES GALETES

ELECTRICITAT

J.JUNCÀ
INSTAL·LACIONS 

I ELECTRODOMÈSTICS

C/VALÈNCIA, 59 CAMPRODON

3ebasüà n\ontudd
C O N T RA C T IST A  D ’OBRES Telèfon 740462 

Oficina: carrer València, 53 
17867 CAMPRODON

C a rre r V a lència , 50 
Telèfon (972) 740313

/port; 
RENARD

17867 C A M P R O D O N  (G iron a)

M ATERIAL TECNIC PER TOTS ELS 
ESPORTS I LLEURA

ESQUIS DE PRIM ERA M ARCA  
TÈCNICS EXPERTS EN FIXACIÓ D ’ESQUIS

SALOM ON - LOOK - TYROLIA  
GEZE ■ M ARKER

ISAAC ALBENIZ, 1 
T E LE  F. 74 00 84

CAMPRODON

ELCHBBQSTCDEL
spoarnu c a t a là
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bústia els ajuntaments informen
SUGGERÈNCIA

Amics,
Ben bé a títol personal, em 

permeto suggerir-vos que vetlleu 
per l’acurada revisió dels textos 
abans de veure la llum, cosa que 
ajudaria a perfer la Revista. (Em 
refereixo, és clar, a qüestions pu
rament gramaticals).

Cordialment,

Florenci Crivillé i Estragués

AMICS DEL PONT NOU
Cal que presteu atenció a 

l’augment desmesurat, durant les 
festes, de tot un allau de «cam- 
pistes» que cauen damunt de 
boscos i prats destruint tot el que 
tenen al seu costat.

L’acampada lliure que practi
quen, degrada l’entorn natural i a 
la seva marxa les deixalles són la 
mostra més palpable de la seva 
presència.

M’agradaria que «EL PONT 
NOU», se’n fes ressò d ’aquest 
problema i exigís a tots els Ajun
taments de la Mancomunitat, 
prenguessin les mesures que fos
sin del cas, per evitar que en fes
tes assenyalades les nostres 
muntanyes es converteixin en un 
acampi qui pugui.

Josep Pelaez i Coll 
Terrassa

PREGUEM QUE LES 
CARTES ADREÇADES A LA 

BÚSTIA DEL PONT NOU 
SIGUIN BREUS, RECORDEM 
QUE ES POT DEMANAR QUE 

ES PUBLIQUIN AMB 
PSEUDÒNIM, PERÒ 

L’ESCRIT SEMPRE ANIRÀ 
SIGNAT I LA IDENTITAT, 
ADREÇA I TELÈFON DEL 

COMUNICANT Hl 
FIGURARAN AMB 

CLARETAT.

CAMPRODON

L’AJUNTAMENT INFORMA
Seguint amb la política 

de millora de la qualitat de 
vida, l’eix principal de la polí
tica municipal, l’Ajuntament 
de Camprodon informa als 
seus ciutadans del servei de 
recollida gratuïta de trastos 
vells, així com també de la 
recollida de vidre.

Tothom que tingui ne

cessitat d ’aquests serveis, se 
li informa:

La recollida de trastos 
es fa de la següent manera.

L’usuari ha de trucar o 
passar per l’Ajuntament i in
formar dels trastos que se li 
hauren de recollir, deixar el 
seu núm. de telèfon i quan a 
l’Ajuntament hi ha diferents 
sol·licituds es decideix el dia 
i l’hora de la recollida, i se
guidament s ’informa a l’usua
ri que haurà de deixar-los on 
li sigui indicat.

Els contenidors de  
vidre estan situats al carrer 
de la Trigona al costat de 
l’Església del Carme, a la 
plaça del Dr. Robert al carre
ró de Can Roda i a la plaça 
de Santa Maria.

També es comunica a 
tothom que les persones que 
tirin escombraries al riu

seran greument sancionats.

Recordem que per un 

Camprodon més net tots 
hem de col·laborar en aques
ta tasca.

Am b motiu de les 
obres del Pont de C a ’n 
Roqué l’Ajuntament d e 
m ana la m àxim a  
col·laboració dels vila
tans per tal d ’evitar els 
conflictes de tràfec, per 
això es prega:

NO APARCAR ALS 
CARRERS NOU I 

VALÈNCIA, I AL TRAM DEL 
PLANET DEVANT DE LA 
PARRA I EL BELL LLOC.

recordem  que:

MANTENIR ELS 
RIUS NETS....

ES COSA 
DE  

TOTS
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Distribució Les Punxes. A totes les 
llibreries i parades, i a la Llibreria de la 
Generalitat, Rambles 118, Barcelona
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C/. Ferrer Bàrbara, 19 - Tel. (972) 74 09 09 
17867 CAMPRODON (Girona)

CONSTRUCCIÓ D'OBRES 

MOVIMENT DE TERRES

PROMOCIÓ I VENDA 
D’HABITATGES

ESTUDIS I PRESSUPOSTOS

C. Josep Morer, 3 
Telf. (972) 74 08 52 
17867 CAMPRODON

C. Barcelona, 33 
Telf. (972) 70 15 23 
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